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»بادیگارد«
 ادای دینی به حاج قاسم 

حاتمی کیا  به  دیدارش با حاج قاســم سلیمانی و تولید فیلم 
»بادیگارد« اشــاره کرد:»در این فیلم می خواستم ارادتم 
را به نوعی به ایشان نشــان دهم، یعنی آشکارا عکس شان 
را برای خودمان گذاشــتیم و گریمور ما کاملا براساس آن، 
روی چهره بازیگر اصلی )پرویز پرســتویی( کار کرد. البته 
اینطور نبود که این شخصیت فیلم، همان حاج قاسم باشد و 
فقط می خواستم کمی به او نزدیک شود. در دیداری هم که 
داشتیم )در دفتر شهید سلیمانی( فیلم را دید و پسندید و 
خیلی محبت کرد. بعد من هم سوژه فیلم »به وقت شام« را 
مطرح کردم و می خواستم اجازه داده شود که تحقیق کنم. 
شکایت کردم که من می خواهم منطقه را ببینم و در جریان 
فضا باشم اما راه نمی دادند و سخت می گرفتند. هرچند علت 
آن را از جهت مسائل امنیتی و اینکه اسم و رسمی داشتیم و 
مشکلاتی  که ممکن بود پیش  بیاید، می فهمیدم، ولی دیگر 
التماس کردم و در آن نخستین جلســه که ایشان را دیدم 
خیلی صریح اعتراض کردم. ایشان با تحمل گوش داد و گفتم 
به جای اینکه مرا تشویق کنید، من باید التماس کنم و به هر 
دری بزنم که چرا راه جلوی من باز نیست؟ در نهایت اجازه داد 
و حتی یکی از بزرگ ترین افرادی که داشتند و در منطقه هم 
خیلی مؤثر بود، کنار من گذاشــت و او از مبنای شکل گیری 
اتفاقات در سوریه با تمام جزئیات برایم گفت. اتفاقی که در 
آنجا افتاد و من بابتش تکان خوردم، این بود که ناگهان دیدم 
بچه هایی که می شناختم و جز در فیلم های روایت فتح دیگر 
ندیدم، آنجا هستند. انگار زمان پس و پیش شده بود و این 
برایم خیلی جالب بود که متوجه شدم این ها تمام نشده اند و 

راه هنوز ادامه دارد.«

ابراهیم حاتمی کیا از کارگردانان کم حرف سینماست؛ این فیلمساز، این 

روزها درگیر تولید سریال ویژه- الف تاریخی »حضرت موسی« است؛ روایت
بعد از مدت ها در برنامه تلویزیونی»ملک سلیمان« حاضر شد، برنامه ای 
که به مناسبت سالگرد شهادت سردار سلیمانی از حاتمی کیا دعوت کرده بود.  وی در 
این برنامه از دیدارها و خاطرات با شهید سلیمانی سخن گفت و در بخشی از صحبت 
هایش از تولید فیلم سینمایی»بادیگارد« سخن گفت.   این کارگردان از دلایل پذیرش 

کارگردانی سریال حضرت موسی هم صحبت کرد. 

گزارش اقلیت
اکران محدود فیلم خارجی چه تأثیری بر گیشه سینماها خواهد داشت؟ 

»بنا به علاقه مندی و درخواست مردم برای دیدن فیلم های روز دنیا 
و تقاضای سینماداران، موضوع اکران فیلم های خارجی به صورت 
محدود در دستور کار اجرایی سازمان سینمایی برای سال۱۴۰۲ قرار 
گرفته است.« این گفته رئیس سازمان سینمایی با تیتر اکران فیلم 
خارجی در سال۱۴۰۲ مورد توجه رسانه ها قرار گرفته است؛ وعده ای 
که محمد خزاعی تحققش را »با لحــاظ جمیع جهات و با توجه به 
شرایط ویژه اکران فیلم های خارجی، توجه به مقررات، محدودیت ها 
و ملاحظات خاص اجرای این طرح در سینمای فعلی ایران در یک 
چارچوب محدود« لازم دانسته است. مجموعه این عوامل نشان 
می دهد که قرار است همه  چیز در بستری کاملا کنترل شده اتفاق 
بیفتد. اینطور که محمد خزاعی گفته همــه ملاحظات معمول و 
متداول قرار است لحاظ شود تا درنهایت شــاهد اکران محدود 
فیلم های خارجی باشــیم. بخش قابل توجهی از این ملاحظات و 
اساسا محدود بودن اکران فیلم خارجی، به واسطه نگاه حمایتی به 
فیلم های ایرانی شکل گرفته است؛ نگاهی که از سال۱۳۶۲ با تصمیم 
مدیریت وقت وزارت ارشاد بر اکران سینماها حاکم شد تا سینمایی 
که تازه بر ویرانه های سینمای فارسی شکل گرفته بود بتواند روی 
پای خود بایستد. نزدیک به ۴دهه از آن دوران گذشته و با همه تغییر 
و تحولات رخ داده در سیاست های سینمایی، وضعیت اکران فیلم 
خارجی تغییر معناداری نکرده است. جز اینکه در گذر زمان همان 
اکران محدود و کنترل شده هم به مرور محدود تر و کنترل شده تر 
شد و در نهایت مخاطب تماشای فیلم خارجی روی پرده سینما را 
به فراموشی سپرد. حالا و در اواخر سالی که گیشه سینماها یکی 
از بدترین ادوارش را پشت سر گذاشته، مدیریت سینما، تصمیم به 
اکران فیلم خارجی گرفته است؛ تصمیمی که تا جزئیاتش منتشر 
نشود نمی توان به ارزیابی دقیقش پرداخت ولی از همین چند جمله 
منتشر شده می توان متوجه شد که قرار نیست تغییر عمده ای در 

ماجرای اکران فیلم خارجی رخ دهد.

پرواز همای به یاد حاج قاسم خواند
رونمایی از روایت موسیقایی سرباز نامه

آیین رونمایی از پروژه »روایت موسیقایی سربازنامه« با حضور معاون 
اول رئیس جمهور و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی در تالار وحدت برگزار شد. به گزارش همشهری، 
در سالروز شهادت شهید قاسم سلیمانی، آلبوم موسیقایی »سرباز 
نامه« با سروده ای از افشین علا و خوانندگی پرواز همای رونمایی 
و با حضور محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور، محمدمهدی 
اسماعیلی ، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، علیرضا زاکانی شهردار 
تهران، حجت الاسلام محمد قمی رئیس سازمان تبلیغات اسلامی 
و خانواده شهید سپهبد قاسم سلیمانی از عوامل تولید این اثر فاخر 
تقدیر به عمل آمد. تقدیر از افشین اعلا شاعر برجسته کشورمان و 
سراینده کتابی با عنوان »سربازنامه« که آثار این آلبوم موسیقایی 
برگرفته از این کتاب در قالب منظومه بلند و حماسی در رثای حاج 
قاسم سلیمانی خلق شده، ازجمله برنامه جانبی این مراسم بود. این 
مراسم با حضور جمعی از خانواده معظم شهدای مدافع حرم و جمع 
کثیری از علاقه مندان موسیقی با اجرای تعدادی از آثار این آلبوم در 
تالار وحدت تهران برگزار شد. آلبوم موسیقی سربازنامه در ستایش 
مقام قهرمانان افسانه ای شاهنامه )آرش کمانگیر و سیاوش( ساخته 
شده و در سالروز شــهادت حاج قاسم ســلیمانی در تالار وحدت 

رونمایی شده است.

اهدای تندیس نشان فیروزه ای 
سینماحقیقت به رهبری

مهدیه ســادات محور، کارگردان مســتند »عزیز« در دیدار بانوان 
با مقام معظم رهبــری، تندیس فیــروزه بهترین فیلم مســتند 
شانزدهمین دوره جشنواره سینما حقیقت را به آیت الله خامنه ای 
اهدا کرد. به گزارش همشهری، مهدیه ســادات  محور، کارگردان 
مســتند »عزیز« که تندیس فیروزه بهترین فیلم شــانزدهمین 
جشنواره سینماحقیقت را کســب کرده بود، در دیدار مقام معظم 
رهبری با زنان فرهیخته و فعال در عرصه های فرهنگی، اجتماعی و 

علمی جایزه خود را تقدیم حضرت آیت الله العظمی خامنه ای کرد.
مستند »عزیز« روایتی از یک مادر مقاوم و قهرمان است که زندگی 
خود را با وجود مشکلات فراوان وقف خانواده و فرزندان خود کرده 
است. این فیلم محصول مشترک کمیته امداد امام خمینی)ره( و 
سازمان هنری رسانه ای اوج اســت که در بخش ملی شانزدهمین 

جشنواره سینماحقیقت به نمایش درآمد. 

یادبود فتوحی نیا در خانه سینما
مراسم یادبود مرحوم جلیل فتوحی نیا امروز در خانه سینما برگزار 
می شود. به گزارش ایسنا، زنده یاد جلیل فتوحی نیا طراح صحنه و 
لباس سینمای ایران متولد سال ۱۳۴۹ در سبزوار بود که ۳۰ آذرماه 
بر اثر بیماری در بیمارســتان درگذشت.  مراســم یادبود وی روز 
پنجشنبه ۱۵ دی ماه ۱۴۰۱ از ساعت ۱۵ تا ۱۷ در سالن سیف الله داد 

خانه سینما توسط انجمن صنفی طراحان فیلم برگزار می شود.
فتوحی نیا دســتیاری طراحی در فیلم سینمایی »می خواهم زنده 
بمانم« به کارگردانی ایرج قادری و طراحی صحنه و لباس فیلم های 
»عروس آتش«، »کوچه پاییز«، »سلام به انتظار«، »انتهای قدرت« 
و »گنج« را در کارنامه کاری خود داشته است. وی همچنین طراحی 
صحنه سریال های »داستان یک شهر« اصغر فرهادی،  »مختارنامه« 

و »سلمان فارسی« داوود میرباقری را نیز برعهده داشته است.

 کاهش ۳۶ درصدی 
مخاطب در چین 

باکس آفیس چین در ســال ۲۰۲۲ نســبت به 
سال ۲۰۲۱ با کاهشــی ۳۶درصدی روبه رو شد 
و فروشــش به اندکی بیــش از ۳۰ میلیارد یوان 
)۴.۳۵ میلیارد دلار( رسید.به گزارش مهر به نقل 
از ددلاین، با انتشار گزارش ســالانه دولت چین 
روشن شــد ۸۵ درصد از درآمد سینماهای چین 
در سالی که گذشــت از فیلم های چینی به ویژه 
»نبرد دریاچه چانگجین ۲« حاصل شــد که به 
تنهایی ۴.۰۷ میلیارد یــوان )برابر با ۶۳۶ میلیون 
دلار( فروش کــرد. در عین حال اکــران »آواتار: 
راه آب« ســاخته جیمز کامرون در آخر سال هم 
پرفروش ترین فیلم وارداتی شد و فروش تخمینی 
۱۵۲.۸ میلیون دلاری آن تا آخر یکشنبه از فروش 
»دنیای ژوراسیک: قلمرو« هم پیشی گرفت.بازار 
سینمای چین در طول سال ۲۰۲۲ در کل به شدت 
متاثر از محدودیت های مربوط به کووید-۱۹ بود 
و قرنطینه های طولانی در شــهرهای مختلف و 
کاهش شمار سینماهای فعال با افت و خیز بسیار 
همراه بود. چین به تازگی سیاست کووید - صفر 
خود را کنار گذاشته و در نتیجه آن با مجموعه ای 
از مشــکلات از نظر ابتلا به ویروس و نگرانی های 
مردم برای بیرون آمدن از خانه روبه رو شده است.

در عین حال چیــن برای اجــازه ورود فیلم های 
هالیوودی سختگیری زیادی اعمال کرد و پس از 
اکران »انتقام جویان: پایان بازی« در سال ۲۰۱۹ 

هنوز فیلم دیگری از مارول را اکران نکرده است.

اکران 

سینمای ایران

میز خبر
سینمای جهان

27  روز مانده

 شتاب »پالایشگاه« 
برای رسیدن به جشنواره

فیلم سینمایی »پالایشــگاه« با تلاش عوامل ســازنده اش در راه 
چهل و یکمین جشــنواره فیلم فجر اســت . به گزارش همشهری، 
به عنوان یکی از محصولات بنیاد ســینمایی فارابی، احتمالا یکی 
از تولیدات مهم و استراتژیک جشــنواره امسال خواهد بود. فیلمی 
که در میانه های فیلمبرداری دچار حاشیه هم شد و همین موضوع 
باعث تکرار برخی از ســکانس هایش هم شــد. اتفاقــی که باعث 
شــد زمزمه هایی مبنی بر نرسیدن پالایشگاه به جشــنواره به راه 
می افتد. فیلمی که مهرداد خوشبخت چند سالی در پی ساختش 
بود و سرانجام امسال امکان کارگردانی اش را یافت و ظاهراً با تلاش 
عوامل، به جشنواره فجر هم خواهد رسید.سعید سعدی تهیه کننده 
فیلم پالایشگاه درباره این اثر سینمایی می گوید:»داستان این فیلم 
می خواهد گوشــه ای از مقاومت کارکنان شرکت نفت آبادان را در 
ابتدای جنگ نشــان دهد. همچنین این فیلم ادای دینی به شهدا 
این پالایشگاه اســت. تمام بخش های این فیلم سینمایی در شهر 
آبادان فیلمبرداری خواهد شد.« بانیپال شومون، امیر دلاوری، نادر 
سلیمانی، الهام ناجی، یاسیم نصیری، عبدالرضا نصاری و... ازجمله 

بازیگران این فیلم هستند.

 اکران »ملاقات خصوصی«
بدون ممیزی

»ملاقات خصوصی« در حالــی از روز گذشــته روی پرده 
سینماهای کشــور آمد که کارگردانش می گوید فیلم بدون 
اینکه دچار ممیزی شود مجوز اکران گرفته است. کارگردان 
فیلم »ملاقات خصوصی« گفت: این فیلم اصلا سانسور نشده 
و تقریبا همان نسخه ای است که در جشنواره فیلم فجر سال 
گذشته اکران شده است.امید شمس کارگردان فیلم ملاقات 
خصوصی به ایرنا گفت:» دوست نداشتیم که این فیلم در این 
شرایط و زمان حاضر اکران شــود اما این موضوع در اختیار 
من نبود.« شــمس توضیح داد: »ملاقات خصوصی توقیف 
بود اما مهرماه مشکل توقیف آن رفع شد و قرار بود از هفتم 
مهرماه اکران شود اما به دلیل اتفاقاتی که در جامعه رخ داد 
صبر کردیم که شرایط تغییر کند و همچنان هم تمایلی به 
اکران فعلی آن نداشتیم اما در نهایت قرار شد اکران شود.« 
او همچنین در پاسخ به این پرسش که این فیلم تا چه اندازه 
دچار تغییر شده گفت:»این فیلم اصلا سانسور نشده و تقریبا 
همان نسخه ای است که در جشنواره فیلم فجر اکران شده 
است.« ملاقات خصوصی  فیلم برگزیده منتقدان از چهلمین 
جشنواره فیلم فجر شــد.پریناز ایزدیار، هوتن شکیبا، ریما 
رامین فر،  رؤیا تیموریان، سیاوش چراغی پور، نادر فلاح و پیام 

احمدی نیا در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند. 

 رکوردشکنی »لوپتو« 
در شهرهای فاقد سینما

انیمیشن »لوپتو« توانست با پیشتازی از فیلم »موقعیت مهدی« و 
جذب ۸۵ هزار مخاطب و فروش یک میلیارد تومان، رکورد فروش 
یک فیلم در شهرهای فاقد سینما را بشکند.به گزارش همشهری، 
پس از گذشت ۹هفته از آغاز اکران انیمیشن سینمایی »لوپتو« به 
کارگردانی عباس عسکری و تهیه کنندگی محمدحسین صادقی و 
احسان کاوه، نخستین آمار رسمی از فروش سیار این فیلم توسط 
پخش بهمن سبز منتشر شد. این انیمیشن که از ۱۱آبان ماه روی 
پرده سینماهای سراسر کشور رفته است، با جذب ۴۹۳هزار مخاطب 
در ســینما و بیش از ۸۵هزار مخاطب در اکران ســیار، توانســته 
در آســتانه ۱۳میلیاردی شــدن قرار گیرد.طبق آمار سمفا، سهم 
سینماهای سراسر کشــور از فروش انیمیشن »لوپتو« ۱۱میلیارد 
و ۸۵۰میلیون تومان و فروش اکران های ســیار این انیمیشن در 
شهرهای فاقد ســینما نیز به مرز یک میلیارد تومان رسیده است. 
»موقعیت مهدی« با فروش ۲میلیارد و ۵۰میلیون تومان رکورددار 
فروش اکران سیار در تاریخ سینمای ایران است. اما سهم این فیلم 
در شهرهای فاقد ســینما جذب ۷۵هزار مخاطب و ۹۰۰میلیون 

تومان فروش بود.  

دیدار 10ساعته با  سردار دل ها
روایت حاتمی کیا از پذیرش ساخت سریال »حضرت موسی)ع(« تا ملاقات با  حاج قاسم 

سعید مروتی سینما
روزنامه نگار

     رقیبی که مهار شد
     

یکی از داستان های قدیمی سینمای ایران، ماجرای ورشکستگی سینمای 
فارسی در دهه۵۰ است. داستانی که همیشه فیلم خارجی نقش منفی اش را 
ایفا کرده است. در دهه۵۰ اکران بی ضابطه فیلم خارجی، کار را به جایی رساند 
که با هزینه تولید یک فیلم ایرانی می شد ۱۰فیلم خارجی وارد و دوبله کرد و به 
سود سرشاری رسید؛ فیلم هایی که سینماداران هم به واسطه پرداخت درصد 
کمتر به پخش کننده، در مقایسه با پولی که باید به تهیه کننده فیلم ایرانی 
پرداخت می کردند، راغب به اکران شان بودند. در آن سال ها بهترین فیلم های 
خارجی مانند »پدرخوانده«، »دیوانه از قفس پرید« و »راننده تاکسی« در 
ســینماهای ممتاز پایتخت به نمایش درمی آمد که مخاطبان شــان اغلب، 
مشتری فیلم  فارسی نبودند. آنچه به ســینمای فارسی لطمه زد ورود انبوه 

ملودرام های هندی، اکشن های آسیای جنوب شرقی)موسوم به فیلم های 
کاراته ای( و کمدی های ایتالیایی بود؛ فیلم هایی که بدون نظرات دولت وارد 
کشور شده و به سرعت دوبله و اکران می شدند. به طوري که در کمتر از ۵سال 
تولید فیلم ایرانی دیگر مقرون به صرفه نبود و قصه سینمای فارسی اینگونه 
به سر رسید . در دهه۶۰ برای جلوگیری از تکرار تاریخ و حمایت از سینمای 
ایران، دولت متولی اکران فیلم خارجی شد و به این ترتیب غول فیلم خارجی 
به داخل چراغ جادو رفت و مهم ترین رقیب سینمای ایران در آن سال ها مهار 
شد. به مرور مخاطب سینمای جهان عادت کرد فیلم های مورد علاقه اش را نه 
در سینما که در خانه ببیند. آن هم با فراغ بال و بدون دغدغه ممیزی. نتیجه 
اینکه ســینما رفتن در اینجا، با تماشــای فیلم ایرانی معنا پیدا کرد و فیلم 
خارجی کلا از دور اکران خارج شــد. نتیجه اش هم شکست همه فیلم های 

خارجی اکران شده در این سال هاست. 

     پرفروش در جهان؛ شکست خورده در ایران

مهم ترین فیلم خارجی اکران شده امســال یک نمونه قابل مطالعه برای 
بررسی موضوع اکران فیلم خارجی در ایران است. فیلمی که همه جای دنیا 
با استقبال از آن مواجه شد جز در ایران. فیلم سینمایی »آر.آر.آر« )خیزش، 
غرش، آتش( محصول سینمای هند که از هندوستان تا انگلستان پرفروش 
شد و در همه جای دنیا فروخت ولی پایش که به اینجا رسید شکست خورد. 
به طوري که سیدجمال ساداتیان به عنوان پخش کننده فیلم در ایران که 
حق رایت آن را هم خریداری کرده بود، در گفت وگو با ایســنا اینگونه به 
روایت شکست فیلم در گیشــه پرداخت: »فیلم هندی »خیزش، غرش، 
آتش« اکران موفقی نداشت و اگر چه تمایل داریم نمایش فیلم خارجی را 

در سینما ادامه دهیم اما آیین نامه آن در وزارت ارشاد باید روشن تر شود. 
اگرچه در مورد فیلمی که ما اکران کردیم، وزارت ارشــاد همکاری خوبی 
داشت ولی باید شــرایط روشن تر شــود که آیا می توانیم فیلم های روز را 
اکران کنیم؟ اگر با این موضوع موافقت کنند باید سازوکارش نیز مشخص 
شود، چراکه به هر حال فیلم های خارجی مشخصاتی دارند که اگر بخواهیم 
همه بخش های آن را همانند فیلم های ایرانی کنیم و سانســور فراوان بر 
آن اعمال شود، زمان زیادی را باید صرف کنیم و آن موقع دیگر فایده ای 
ندارد، مخاطب یک ماه صبر می کند تا DVD فیلم بیاید و بدون سانسور 
آن را در خانه تماشا کند. بنابراین باید مشخص شود که با چه سازوکاری 
فیلم خارجی را می خواهیم اکران کنیم تــا مخاطب به خاطر دیدن آن به 

سینما بیاید.«

عادتی که فراموش شده
همه مشکلات و مسائل اکران فیلم خارجی یک طرف و موضوع عادتی که مخاطب با آن بیگانه شده یک طرف. واقعیت این است که 
سینماروها با این شیوه محدود و کنترل شده اکران فیلم خارجی میانه ای ندارند. نبود سیاستی مشخص در قبال نمایش عمومی فیلم 
خارجی، باعث شده وقتی می خواهیم از نمونه های موفق این اکران نام ببریم به دهه های گذشته رجوع کنیم. به ابتدای دهه 7۰ که »با 
گرگ ها می رقصد« با وجود مخالفت شدید و ابراز نگرانی تهیه کنندگان سنتی سینمای ایران اکران شد یا ابتدای دهه 8۰ که »دیگران« 
در سینما فرهنگ به نمایش درآمد و بعد از آن اکران فیلم خارجی نه تأثیری بر گیشه گذاشته و نه خاطره ای ساخته است. برای خروج از 

این وضعیت و جذب تماشاگر گریزان از سینما، ابتدا باید در روش های امتحان پس داده و شکست خورده تجدید نظر کرد. 

مکث

از دیگر موضوعاتی که حاتمــی کیا درباره آن 
صحبت کرد، موضوع دســت نویس حاج قاسم 
سلیمانی درباره کتاب »۲۳نفر« بود، حاتمی کیا 
در این باره گفت: »جزئیات آن را نمی دانم، فقط 
در جریان هستم که نامه نوشته بودند که می توانم 

درباره آن »۲۳ نفر« که در زمان جنگ، نوجوان 
بودم فیلم بسازم که نشد این اتفاق بیفتد. منتهی 
خوبی این مسئله این بود که فیلمبردار من آقای 
مهدی جعفری، ســر فیلم »به وقت شــام« در 
مورد قضیه ۲۳نفر تحقیق کرده و مستندی هم 
ساخته بود. مشوقش شــدم و خدا را شکر این 

فیلم ساخته شد.«
 وی همچنین یادآور شد:» روز اولی که وارد این 

فضای کار )سینما( شدم، گفتم غیر از بچه های 
جنگ چیز دیگری نمی خواهم بگویم. اگر گفتم، 
لابراتوارها بسوزانند که حتی بعدها این حرف را 
بر سر من زدند. فقط یک فیلم، خارج از این فضا 
بود، »دعوت« که آن هم بــه خاطر بحث قرآنی 
درباره کورتاژ کردن بــود و اینکه فکر کردم به 
نوعی اتفاقاتی در مقابل )اراده( خداوند می افتد. 
به جز آن همه فیلم های من به نوعی به نســل 

بچه های آرمانگرای جنگ اشــاره دارد. به هر 
حال در این سال ها، نحله های سیاسی در ایران 
ایجاد شده، از این نســل برخی چپ شده اند و 
برخی راست و قبل تر هم چیزهای دیگری وجود 
داشت؛ ولی حاج قاسم وارد هیچ کدام از این ها 
نمی شود، درحالی که همه این ها را هم داشت. او 
در حوزه مکتبی خود صراحتاً می ایستد و »آقا« 

خط او بود.«

مکث

جنگ تمام شد
 انقطاعی پیش آمد

ابراهیم حاتمی کیا گفت: »از آنجا 
که عمر ۴دهه ای خود را در سینما 
گذرانده ام، بعد از اینکه جنگ تمام 
شد حرف هایی برای گفتن داشتم 
اما از یک جایی برای خودم مسئله 
شد که دیگر چه چیزی برای گفتن 
داریم؟ آنهایی که من می شناختم 
پراکنده شده بودند؛ عده ای وارد سیاســت و یک عده وارد اقتصاد 
شــدند و عده ای هم به پادگان ها رفتند. این دغدغه نفس مرا بند 
آورده بود، چرا که پیش تر افق آرمان و بحث هایی را که وجود داشت، 
می دیدم و نمی دانستم چه باید کرد تا اینکه حاج قاسم ناگهان این 
نفس را باز کرد. پیش از آنکه ایشان را ببینم حس می کردم در نسلی 
که از جنگ آمده، یک انقطاعی رخ داده است که حاج قاسم ناگهان 

این را باز کرد و او با نحوه عمل و زبان دیگری وارد شد.« 

فیلم »چ« 
و نامه ای که به سردار نوشت

 
حاتمی کیا در بخشی دیگر به 
فیلم »چ« و نامه ای که سردار 
سلیمانی خطاب به فیلم »چ« 
و سیمرغ فجر نوشته بود، اشاره 
کرد و توضیح داد: » این فیلم در 
جشنواره فجر مهجور واقع شده 
و آن زمان حرف من ســیمرغ 
نبود؛ حرفم این بود که چرا به این نوع مسائل دقت نمی شود. 
بعد کسی  مثل حاج قاسم پیدا می شود که آنقدر عظمت دارد 
و هرچه از این ناملایمتی ها به او وارد شود، بزرگ تر می شود 
اما من کوچکم. خجالت می کشم که حاج قاسم در نامه ای که 
درباره »چ« نوشته بود گفت که به سیمرغ ها توجه نکنم. کاش 
سینما می توانست بیشــتر از این ها وارد این بحث ها شود. 
منتهی من می دیدم وقتی مرا می زنند، به معنی آن است که 
 ای جوانی که می خواهی فیلم بســازی سراغ این بحث های 

گفتنی، نرو!«  

فیلمنامه »به وقت شام« را 
حاج قاسم خواند

ابراهیم حاتمی کیــا  ادامه داد:  
»فیلمنامه )به وقت شام( را برای 
حاج قاسم فرســتادم و مشتاق 
بودم که بخوانــد و جواب دهد. 
مطمئــن بودم که دلش شــور 
می زند که این پسر می خواهد 
چــه کار کند. وقتــی هم فیلم 
آماده شد، خیلی نگرانی داشتم که حاج قاسم باید این را ببیند؛ 
چون اگرچه فیلــم درباره خودش نبود اما بــه هرحال درباره 
نیروهای او و مقاومت بود و اینجا هم سینماست که یک نوعی 
از تبلیغ است و باید به شکل خاصی آن را بگویم. البته خودم را 
مجاز به گفتن هر چیزی نمی دانم، ولی خدا رو شکر وقتی فیلم 
تمام شد چشم های اشک آلودشان را که دیدم و در راهرو دست 

مرا تا مسیری گرفتند، دیگر نفسم باز شد.« 

به خاطر حاج قاسم
تولید سریال حضرت موسی را پذیرفتم

حاتمــی کیا با بیــان این مطلب 
که کل دیدارهایم با حاج قاســم 
به اندازه ۱۰ ساعت هم نشده اما 
انرژی که از ایشــان گرفتم هنوز 
همراه من اســت و از این پس هم 
خواهد بود، دربــاره علت انتخاب 
سریال »حضرت موسی« توضیح 
داد:» تولید ســریال را به این دلیل پذیرفتم که حاج قاسم را دیده 
بودم. گرچه هیچ ارتباطی ندارد اما بعد از شــهادت ایشان درباره 
منطقه تحقیق می کردم، چون دوست داشتم حاج قاسم را بیشتر 
بشناسم. با خودم فکر کردم حاج قاســم آدمی بود که در توفان ها 
جلو می رفت و با خصلت هایی که از ایشان شناختم و جزئیاتی که 
از حماســه عملیات  بوکمال دریافتم، متوجه شدم که چقدر درد 
می کشیده، چقدر باید ســختی های زیادی را تحمل می کرده و... 
تمام این ها باعث شد تا این سوژه)پروژه حضرت موسی( را بپذیرم.«

دست نویس حاج قاسم برای »23نفر«


